
  گزارش

كاخ سفيد در باتلاق فشار حداكثري
صف بندی استكبار جهاني عليه مردم ايران در دو سال اخير با بهره گيري از همه 
ظرفيت هاي ممكن ومقاومت مردم ايران در برابر آن را بايد يكي از مهم ترين 
فراز هاي تاريخ معاصر قلمداد كرد كه بسياري از تحولات منطقه را تحت الشعاع 
خود قرار داده اس��ت.  با روي كار آم��دن ترامپ در امري��كا در نوامبر 2016 
)آبان1395( گردانندگان كاخ سفيد با برداشت سوء از نتيجه مذاكرات هسته اي 
و با اين تصور كه با تشديد فشارها قادر خواهند بود ضمن تضعيف توان موشكي 
و نفوذ منطقه اي ايران همچون توان هسته اي، زمينه فروپاشي نظام اسلامي از 
درون را فراهم كنند، اجراي راهبرد فشار حداكثري عليه مردم ايران را در دستور 
كار قرار دادند.  اين راهبرد در ماه هاي پاياني سال 96 توسط ترامپ اعلام و در 
ارديبهشت ماه سال 97 با خروج از برجام عملياتي شد. از منظر طراحان راهبرد 
فشار حداكثري پرونده ايران بايد در تابستان 97 و يا حداكثر زمستان 97 بسته 
مي شد . اجراي اين راهبرد كه با همكاري اروپايي ها و سكوت ونظاره نهادهاي 
بين المللي همراه بود ، در عرصه عملياتي به گونه اي طراحي شده بود كه مردم 
ايران، حتي نان براي خوردن نداشته باشند. اما به رغم مشكلات و سختی هايی 
كه مردم ايران در دوسال اخير متحمل شدند ، اما مقاومتشان سبب شد كه 
برخلاف تصور گردانندگان كاخ س��فيد ومتحدانش نه تنها ايران منسجم تر 
ومتحد تر شد، بلكه زمانی كه هدف اين راهبرد از براندازي نظام در سال 97، به 
كشاندن ايران پاي ميز مذاكره در سال 98 تغيير كرد ودر جريان آن اروپايي ها 
همه تلاش وظرفيت خود را براي مذاكره رئيس جمهور ايران وترامپ در جريان 
نشست مجمع عمومي سازمان ملل به كارگرفتند تا ترامپ بتواند با يك عكس 
يادگاري با رئيس جمهور ايران، پيروزي خود در انتخابات 2020 را تضمين كند، 

در اين سناريو نيز ناكام ماندند. 
اما در نقطه مقابل؛ اجراي اين راهبرد امريكا را دچار مشكلات اساسي كرد كه 
كارشناسان امريكايي از آن به گرفتار شدن امريكا در باتلاق ونزول پايگاه وجايگاه 
اين به اصطلاح ابرقدرت جهاني ياد مي كنند. اگرچه نشانه بارز اين مدعا مواضع 
متناقض ومتعدد ترامپ در مورد آمادگي براي مذاكره بدون پيش شرط با ايران 

است ، اما برخي از مستندات آن عبارتند از: 
- به پايان خط رس��يدن امريكا در تحريم ايران: »اس��تيون منوشين« وزير 
خزانه داري امريكا اذعان كرد كه تحريم ها عليه ايران به سقف خود رسيده است. 
تحريم مجدد بانك مركزي ايران وتحريم وزير خارجه ايران از نشانه هاي بارز آن 
است بلومبرگ نيز اذعان كرد كه برخي تحليلگران براين باورند كه تحريم هاي 
جديد بيش از آنكه از جديت امريكا براي برخورد با ايران نشان داشته باشد، از 
ناتواني امريكا براي برخورد با ايران حكايت دارد چه آنكه عملا تحريم جديدي 
در كار نيست و تحريم هاي پيشين با اسم و رنگ و لعاب تازه رونمايي مي شود. 
- به جاي ايران، امريكا در باتلاق افتاده است: وبگاه شبكه خبري بلومبرگ در 
گزارشي نوشت: ايران به رئيس جمهور امريكا نشان داد بزرگ تر از آن است كه 

منزوي شود. به جاي ايران، امريكا در باتلاق افتاده است . 
- ليندسی گراهام كه  به يكي از منتقدان سياست هاي واشنگتن در قبال ايران 
تبديل شده در توئيتر خود مي نويسد: واشنگتن بازدارندگي خودش را در برابر 

ايران از دست داده است. 
-راهبرد فش��ار حداكثري باعث تهاجمي ترشدن ايران ش��ده است: نشريه 
فارين پاليسي نشريه تخصصي سياست خارجي در امريكا در مطلبي تصريح 
كرد: سياست هاي دولت ترامپ برخلاف ادعا و انتظار، به جاي اينكه موجب 
عقب نشيني ايران شود، باعث تهاجمي تر ش��دن رويكرد جمهوري اسلامي 

شده است.
 -معرفي امريكابه عنوان منشأ اصلي تنش های منطقه: وبگاه تحليلي »بيزنس 
استاندارد« در گزارشي با اشاره به اظهارات وزير امور خارجه امريكا نوشت: در 
حالي كه »مايك پامپئو« از راهبرد دولت ترام��پ در قبال ايران دفاع كرد، اما 
اعتراف كرد كه تنش هاي اخير در منطقه غرب آسيا با ايران »نتيجه مستقيم« 

تصميم رئيس جمهور امريكا براي خروج از برجام و اقدامات وي بوده است. 
راهبرد فشار حداكثري ، ايران را خطرناك كرده است: شبكه خبري امريكايي 
بلومبرگ معتقد است فش��ار حداكثري دولت ترامپ بر ايران، به جاي مهار 
ايران، او را خطرناك كرده است. در واقع امريكا تهران را وادار كرده با روش هاي 

نامتعارفي كه مقابله با آنها دشوار است به اين سياست پاسخ بگويد. 
-ايران نشان داد ترامپ ببر كاغذي است: مارك دوبوويتز مدير انديشكده دفاع از 
دموكراسي ها در توئيتر خود نوشت كه ايران به اقدامات تنش زاي خود به راحتي 
ادامه مي دهد؛ چراكه آن ها فهميده اند ترامپ فقط يك ببر توييتري است. مجله 
فارين پاليسي هم در اين زمينه مي نويسد كه ايران و ساير مخالفان امريكا در 
منطقه به اين باور رسيده اند كه ترامپ قيل وقال زياد مي كند اما چماقي به همراه 
ندارد.  نقطه مقابل اذعان به ناتواني امريكا، اعتراف به دستاوردهاي ايران در اين 
عرصه است، دستاوردهايي كه شاخص ترين آن روشن شدن ماهيت امريكا 
براي مردم ايران، اثبات بي نتيجه بودن مذاكره وسازش با قدرت های سلطه 
وشكل گيري اجماع ملي در مقاومت، ايجاد اين باور عمومي كه لازمه عبور از 
اين شرايط اتكا به ظرفيت هاي داخلي وبي نتيجه بودن اعتمادبه اروپايي ها است 
. گري سيك از اعضاي سابق شوراي امنيت ملي امريكا در گفت و گو با نيويورك 
تايمز مي گويد: ترامپ واقعا پيش از انتخابات به چيزي ]در سياست خارجي[ 
نياز دارد و ايران اين را مي داند. بنابراين، در عم��ل ايران دارد از موضع قدرت 
گفت وگو مي كند. وي همچنين تأكيد كرد كه از ابتدا مشخص بود كه مقام هاي 
ايراني در برابر تحريم هاي امريكا كوتاه نمي آيند و نظام ايران نيز با اين فشارها 
فرونمي پاشد. سيك همچنين در يادداشتي در لوبلاگ درخصوص تحريم هاي 
امريكا عليه ايران ضمن تأكيد بر تأثير آن بر اقتصاد ايران نوشت: اگرچه اقتصاد 
ايران آسيب ديده است؛ اما به نظر نمي رسد كمترين خطري متوجه دولت ايران 
باشد. اعتراضات تا حد زيادي متوقف شده و تهديد خارجي باعث اتحاد و گردهم 
آمدن مردم زير پرچم كشورشان شده است.  مؤسسه مطالعات بين المللي و 
استراتژيك كه پنجمين انديشكده پرنفوذ جهان محسوب مي شود در تحليلي 
به قلم آنتوني كوردزمن مي نويسد. از بهار امسال كه ايالات متحده امريكا فروش 
نفت ايران را به شدت محدود كرد، رفتار ايران تغيير قابل توجهي كرده است. 
استراتژي نخست ايران»صبر راهبردي« بود. ايران به تاكتيك جديدي روي 
آورده كه اساس آن افزايش مديريت شده تنش است. ما اين استراتژي را در 
مورد توافق اتمي  هم مشاهده كرديم. ايران گام به گام تعهدات خود در اين توافق 
را كاهش داده است. مرحله دوم استراتژي كنوني ايران، در مقياس منطقه اي 
است. وي افزود: ايران تلاش مي كند نشان دهد كه اگر صادرات نفت اين كشور 
مختل شود، ساير صادر كنندگان منطقه اي هم نمي توانند نفت صادر كنند و 
در نهايت تأمين انرژي در جهان مختل مي شود. ايران توانايي ايجاد اين اختلال 
را دارد. ايران مي خواهد نشان دهد هزينه شرايط پرتنش كنوني را به تنهايي 
تحمل نخواهد كرد و اين ش��رايط براي ديگر بازيگران منطقه اي هم هزينه 
خواهد داشت.  نشريه امريكايي فارين پاليس��ي هم در مطلبي به قلم »رائول 
مارك گرشت« افسر سابق سازمان سيا و از كارشناسان ضد ايراني انديشكده 
صهيونيستي »بنياد دفاع از دموكراسي ها« با عنوان »چگونه رهبر عالي ايران، 
ترامپ را پشت سر گذاشت« مي نويسد: ايراني ها همواره تنش ها را به تدريج 
افزايش داده اند و از آنجا كه هر بار ما اقدامي انجام نداديم، آنها ريسك را تا گزينه 
نظامي بالا بردند. آنها ريسك را تا خط مقدم هسته اي هم پيش خواهند برد 
اين نشريه امريكايي سپس مي افزايد رهبر عالي ايران درپي كشاندن ترامپ به 
يك نبرد سياسي است. بدون شك او يك قهرمان جدي است. او موفق ترين 
رهبر خاورميانه از جنگ جهاني دوم به اين سو است. او فوق العاده باهوش بوده 
و از مهارت هاي ممتاز و استعدادهاي عالي برخوردار است.  حضرت آيت الله 
خامنه اي در ديدار هزاران نفر از فرماندهان سپاه پاسداران در روز چهارشنبه 
سياست فشار حداكثري امريكا را سياستي شكست خورده و بي فرجام خواندند 
و گفتند: امريكايي ها خيال مي كردند با تمركز بر فشار حداكثري به ويژه در 
زمينه اقتصادي، مي توانند ايران را به نرمش و زانو درآورند اما خودشان دچار 
زحمت و مشكل ش��ده اند. ايشان با اش��اره به اينكه امريكايی ها در اين فشار 
حداكثري شكست خواهند خورد، با تأكيد بر ادامه يافتن مسير عزت و اقتدار 
جمهوري اسلامي افزودند: سلطه گران به گفته خودشان مي خواهند ايران به 
كشوري عادي يعني منطبق با سازوكار نظام سلطه تبديل شود اما جمهوري 
اسلامي از آغاز شكل گيري خود با نظام سلطه مقابله كرده و از اين پس نيز مطلقاً 
تسليم زورگويان جهاني نمي شود و راه انقلابي گري و مقابله با سلطه گران را 

قطعاً ادامه خواهد داد. 

عباس حاجي نجاري

عضو حقوقدان شوراي نگهبان تبيين كرد

نظارت استصوابي مؤثر، وظيفه قانوني شوراي نگهبان

موس�م انتخاب�ات ك�ه ف�را مي رس�د، برخي 
جريان هاي نش�ان دار سياس�ي كه گويي عمر 
سياس�ي آنها در ايجاد دوقطبي ه�اي كاذب و 
زيرسؤال بردن ساختارهاي قانوني نظام تعريف 
شده است، حمله به ش�وراي نگهبان به يكي از 
برنامه هاي ثابت و غيرقابل تغيي�ر آنها تبديل 
مي ش�ود. اين جريان ك�ه در ادبيات سياس�ي 
كشور به جريان موس�وم به اصلاحات شناخته 
مي شود، در تمام سال های فعاليت در كشور، چه 
زماني كه در قدرت بوده و چه زماني كه خارج از 
قدرت بوده، همواره پاي ثابت به چالش كشيدن 
نهادهاي حاكميت از جمله شوراي نگهبان قانون 
اساس�ي و نظارت اس�تصوابي آن بوده اس�ت. 
گرچه پاسخ به ابهامات و بهانه جويی های آنها بارها از 
سوي مراجع مسئول داده شده و كمترين ترديدي 
براي ضرورت اين ساختار قانوني وجود ندارد، ليكن 
يك عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان در نشستي 
خبري كه به بهانه تش��ريح برنامه ه��اي همايش 
گراميداشت چهل س��الگي قانون اساسي برگزار 
شده، ضمن تأكيد بر اين نكته كه نظارت استصوابي 
را قانون برعهده ش��وراي نگهبان قرار داده اس��ت، 
به توضيحاتي درباره وظايف و اختيارات اين شورا 

پرداخته است. 
به گزارش ايسنا، سيامك ره پيك در نشست خبري 
با بيان اينكه موضوع اصلي همايش قانون اساسي 
اس��ت، افزود: وجود قانون اساسي در كشور ستون 
فقرات مديريت كشور است. اكنون سنجه هر قانوني 
كه در كشور تصويب مي شود قانون اساسي است و 
هيچ قانون و يا مصوبه اي خارج از چارچوب اين قانون 

اساسي مطرح نمي شود. 

    بازوي علمي و كارشناسي شوراي نگهبان
رئيس پژوهشكده شوراي نگهبان از اين پژوهشكده 
به عنوان پشتيبان علمي و كارشناسي شورا ياد كرد 
و گفت: هر مسئله اي كه در ش��وراي نگهبان براي 
تصميم گيری مطرح مي ش��ود در اين پژوهشكده 
مورد بحث و بررسي قرار مي گيرد و پيشنهاد هايی 
در حوزه مورد بحث به شوراي نگهبان داده مي شود. 
كليه مصوبات مجلس ابتدا در اين پژوهشكده بررسي 
و سپس به صحن شوراي نگهبان مي رود. علاوه بر 
اين يكي از كارهاي اين پژوهشكده توجه به توسعه 
قانون اساس��ي، مطالعات قانون اساس��ي و حقوق 

اساسي جمهوري اسلامي ايران است. 
 در چهلمين سال تصويب اين قانون پيش بيني شد 
كه براي دستاوردهاي چهل ساله قانون اساسي و 
چشم اندازی كه براي آن وجود دارد و همچنين توجه 
به ظرفيت موجود در قانون اساسي كه لازم است به 
سوي آن حركت كنيم بررس��ي هايي انجام شود. 
بخش هايي در قانون اساسي به عنوان هدف نهايي 
مطرح شده كه ممكن است ظرفيت رسيدن به آن را 
فعال نكرده يا كمتر فعال كرده باشيم. افكار عمومي 

بايد نسبت به اين موضوع بيشتر توجه كنند. 
    چرايي تطبيق قوانين با شرع

ره پيك در پاس��خ به س��ؤال خبرنگاري مبني بر 
اينكه تطبيق با ش��رع به چه ميزان اهميت دارد و 
بايد مورد توجه باشد، گفت: بخشي از اصل چهارم 
قانون اساسي مقرر كرده كه هر قانون بايد منطبق 
بر موازين شرعي باشد اين اصل بر ساير اصول حاكم 
است. به صورت مشخص مصوبات مجلس به شوراي 
نگهبان مي آيد و براساس انطباق با شرع مورد بررسي 
قرار مي گيرد. بخشي از ساير مقررات از طريق ديوان 

عدالت اداري كه امكان شكايات مردم از مصوبات 
دولتي وجود دارد از جهت مغايرت با ش��رع توسط 
فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسي قرار مي گيرد. 
ولي اينكه س��ازوكاري براي بررسي تمام مصوبات 
وجود داش��ته باش��د اكنون وجود ندارد. در واقع 
قوانيني كه هنجارهاي كشور هستند براساس قانون 
اساسي مورد بررسي فقها قرار مي گيرند. اين موضوع 
س��ازوكار قانوني لازم دارد علاوه ب��ر اين در برخي 
نهادهاي قانوني يك روش هايي را در اين خصوص 
از طريق مصوبات مجلس پيش بيني كرديم مثل 
اينكه در بانك مركزي يك شوراي فقهي وجود دارد 

كه مصوبات بانك مركزي را بررسي مي كند. 
   پيش بيني انضباط جدي در اصلاحيه قانون 

انتخابات
عضو حقوقدان شوراي نگهبان در پاسخ به سؤالی 
مبني ب��ر اينكه چه س��ازوكاري ب��راي برخورد با 
متخلفان انتخاباتي وجود دارد و آيا شوراي نگهبان 
اين پيشنهاد را كه به متخلفان انتخاباتي كارت قرمز 
داده ش��ود توجه مي كند يا خي��ر، اظهار كرد: يك 
اصلاحي نس��بت به قانون انتخابات فعلي صورت 
گرفت كه در آن بحث استاني شدن هم مطرح شد، 
ضمن اينكه در اين خص��وص در مجلس زحمت 
كشيده شد، پژوهشكده شوراي نگهبان هم تلاش 
زيادي كرد. تلاش شد بخش هايي از سياست هاي 
كلي انتخابات كه توسط مقام معظم رهبري ابلاغ شد 
در اين قانون منعكس شود. كارهاي خوبي نيز انجام 
شد اما تكليف اين اصلاح هنوز روشن نيست كه ما 
خواهش مي كنيم اين اصلاحات سريع تر اجرايي 
ش��ود. ره پيك افزود: در اين اصلاحات پيش��رفت 
زيادي نس��بت به قانون فعلي مورد نظر است. در 

بخش تخلفات انتخاباتي در قانون فعلي موضوع قابل 
توجهي نداريم. در اصلاحات اخير در حوزه مباحث 
مالي و تبليغات انتخاباتي مباحث خوبي مورد توجه 
است تا انضباط خوبي را در انتخابات شاهد باشيم. با 
توجه به مواد مختلفي كه در اين حوزه تبيين شده 
برخي موارد جرم انگاري ش��ده است اما اين موارد 
در قانون فعلي مغفول است. اين اصلاحات اكنون 
تمام شده و در كميسيون مجلس است و اميدواريم 
سريعاً بررسي شود. شايد بگويم كه اين اصلاحات 
به انتخابات نرس��د اما بخش عمده آن به درد اين 

انتخابات مي خورد. 
    فس�ادهاي انتخاباتي الزاماً ناش�ي از خلأ 

قانوني نيست
رئيس پژوهشكده شوراي نگهبان در پاسخ به سؤال 
خبرنگاري كه پرسيد، چه ميزان از فسادها و فسادهاي 
انتخاباتي ناشي از قوانين است، گفت: نمي توان گفت 
همه مشكلات مانند فساد و ناكارآمدي نتيجه قانون 
انتخابات است ولي مي توان گفت بخشي از مشكلات 
ما ناشي از قوانين انتخاباتي است. اكنون مقتضيات 
زمان تغيير كرده و برخي از موارد اين قانون انتخابات 
موضوعيت ندارد. علاوه بر اينكه بخواهيم انتخابات را 
با ساز و كارهاي انتخاباتي  برگزار كنيم كه مشكلاتي 
دارد صحيح نيس��ت. اين اقدام در جهت اصلاح اين 
موضوع كار خوبي بوده است. در سياست هاي كلي 
انتخابات ابلاغ ش��ده از س��وي مقام معظم رهبري 
بيش از 10 نكته اساسي در اين حوزه وجود داشت. 
اگر اين 10 نكته در قوانين مورد توجه باشد بخشي 
از مشكلات حل مي شود. اگر در مورد ساز و كارهاي 
انتخاباتي كار خوبي انجام دهيم در برخي مشكلات 

سياسي و اجتماعي مؤثر خواهد بود. 
   نظارت اس�تصوابي مؤث�ر، وظيفه قانوني 

شوراي نگهبان
وي در پاسخ به سؤال خبرنگاري كه پرسيد آيا در اين 
همايش به موضوع نظارت استصوابي پرداخته شده 
است و درباره نظارت استصوابي توضيح خواست، 
گفت: نظ��ارت يكي از محورهاي همايش اس��ت. 
نظارت اس��تصوابي يعني نظارت مؤثر. يعني اين 
گونه نباش��د كه نظارت كننده صرفا مطلع شود و 
موضوع را اعلام كند. در واقع نظارت مؤثر به اين معنا 
است كه ناظر اختيار داشته باشد كه اگر انحرافي را 
از مسير قانون مشاهده كرد خود اقدام كند. مبناي 
اين موضوع هم خود شوراي نگهبان است. در قانون 
انتخابات نيز اين نظارت بر عهده ش��وراي نگهبان 
است. طبق اختياري كه قانون قرار داده تفسير قانون 
اساسي به منزله خود قانون اساسي است. علاوه بر 
اين در قانون انتخابات و در قانون انتخابات مجلس 
در ماده 3 تصريح شده كه نظارت شوراي نگهبان بر 
انتخابات نظارتي فراگير و استصوابي است و مجلس 
نيز اين را تصويب كرده است. جزييات اين نظارت 
در قانون آمده. اگر شوراي نگهبان به صلاحيت ها 
رس��يدگي مي كند چون كه قانون تصويب كرده 
است. نظارت برانتخابات امري لازم است براي مثال 
برخي اين ش��بهه را داش��تند كه چرا در خصوص 
چنين فردي، چنين تصميمي گرفته شد ولي در 

خود موضوع نظارت شبهه اي وجود ندارد. 

ژه
وی

 نامهافشاگرانهتوكليبهرئيسي 
احمد توكلي، رئيس ديدبان عدالت و ش��فافيت در نامه اي 
به حجت الاس��لام رئيس��ي از تخلف اداره راه و شهرس��ازي 
قزوين در واگذاري زمين ب��ه دو مأمور وزارت اطلاعات پرده 
برداشت. اين زمين ها اراضي كش��ت ديم در منطقه موسوم 
به نياوران در قزوين بوده اس��ت. توكلي در اين نامه ش��رح 
داده اس��ت كه اداره راه و شهرس��ازي قزوين در س��ال 91، 
بخشي از اراضي كش��ت ديم نياوران قزوين به مساحت ۴5 
هكتار را به طرح گردش��گري اختصاص مي دهد. اين اداره 
در اقدامي خلاف قان��ون به جاي اينكه آگه��ي مزايده را در 
روزنامه محلي قزوين منتش��ر كند، در ي��ك روزنامه محلي 
اهواز منتش��ر مي كند و دو نفر از مأم��وران وزارت اطلاعات 
قزوين متقاضي خريد مي ش��وند و اين زمين ها به ايش��ان 
واگذار مي ش��ود. دريافت كنندگان اراضي پ��س از تحويل 
گرفتن آن، ضمن تغيير كاربري غيرمجاز اراضي زير كشت 
ديم، اراضي را به دو برابر ميزان موضوع قرارداد توسعه داده و 
اراضي هم جوار را هم تصرف كرده اند، و علاوه بر آن اقدام به 

تفكيك غيرقانوني آن و تبديل به بيش از 200 قطعه كرده و 
براي ويلاسازي در اختيار افراد مختلف قرار داده  اند. توكلي 
در بخشي از اين نامه از حمايت وزير اطلاعات از اين متخلفان 
ابراز تعجب كرده است. وي در انتهاي نامه خواستار برخورد 
قاطع و سريع قوه قضائيه با متخلفان اين پرونده شده است. 

مخالفتتئوریسيناصلاحطلبباليستي
رأیدادن

محمدرضا تاجيك، تئوريس��ين اصلاح طلب به خبرآنلاين 
گفته: »من با ليس��ت و ليس��تي رأي دادن مخالف هستم. 
ليس��تي رأي دادن يعني اينكه من مي خواه��م حداكثر را 
داشته باشم و هر كسي را در ليس��ت بگنجانم كه ليست پر 
شود. معتقد به اس��تراتژي اقليت مؤثر هستم. دو نفر داشته 
باش، دو نفر يل داشته باش، نه انبوهي كه بالاخره 72 ملت 
هستند و فردا بايد كج راه رفتن شان، كج تصميم گيري شان 

را تدبير كنيد. «
او همچنين اصلاح طلبان را دع��وت كرده تا از قدرت فاصله 
بگيرند: »تحليلم اين اس��ت كه اصلاح طلبان به يك دوران 

دور از خانه قدرت احتياج دارند؛ يعني اين فضا مجال ديدن، 
محاسبه نفس و نقد خود را از آنها گرفته و احتياج دارند مدتي 
از اين فضا خارج باشند و خودش��ان را ريكاوري كنند تا آن 
منزلت و شأنيت اجتماعي از دس��ت رفته را با آن مقبوليت 
و مشروعيتي كه خدشه دار ش��ده ،  به شكلي باز بگردانند. « 
تاجيك در عين حال گفته: »تردي��د ندارم كه جريان اصلي 
اصلاح طلبي در انتخابات ش��ركت خواهد كرد و براي كسب 

اكثريت و براي پيروزي هم شركت خواهد كرد.«
نحوه مشاركت اصلاح طلبان در انتخابات گذشته مجلس كه 
به هر قيمتي و حتي با به��ره گيري از افراد غيراصلاح طلب، 
ليست بس��تند و با »تكرار مي كنم« خاتمي همگي بي آنكه 
افراد ليست را بشناسند، به آنها رأي دادند، انتقادات بسياري 
را متوجه آنان كرد. اين انتقادات وقتي آغاز شد كه همه افراد 
ليس��ت با اصلاح طلبان همراهي نكردند و همين امر، رأی 
نياوردن عارف براي رياست مجلس و رئيس شدن لاريجاني 
را رق��م زد. گفتنی اس��ت، در انتخابات خب��رگان، وضعيت 
اصلاح طلبان بدتر هم بود و رسماً به كساني رأی دادند كه در 

جبهه رقيب آنان بودند. 

سخنگوي شوراي نگهبان: 
وجود ۱۳ هزار قانون

 ابهاماتي در اجرا ايجاد مي كند
س�خنگوي ش�وراي نگهبان از بررس�ي سياس�ت هاي كلي نظام 
قانونگ�ذاري در پژوهش�كده ش�وراي نگهبان خب�ر داد و گفت: 
وجود ۱۳ هزار قانون، مش�كلاتي را در زمينه اج�را ايجاد مي كند. 
به گزارش خانه ملت، عباسعلي كدخدايي روز گذشته با اشاره به اقدامات 
شوراي نگهبان درخصوص سياست هاي كلي نظام قانونگذاري ابلاغي 
از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامي، اظهار داشت: از بدو اعلام و ابلاغ 
سياست هاي مذكور، جلساتي در پژوهشكده ش��وراي نگهبان برگزار 
و كارگروهي نيز تشكيل شده اس��ت. وي بيان كرد: بر اين اساس طي 
چند مدت آينده نتايج كارگروه پژوهشكده را جمع بندي و به كارگروه 

متشكل از نمايندگان سه قوه اعلام خواهيم كرد. 
سخنگوي شوراي نگهبان درخصوص نقش شوراي نگهبان در راستاي 
تنقيح قوانين، ادامه داد: قانوني از سال 1389 در حوزه تنقيح قوانين 
مصوب ش��د كه مس��ئوليت اصلي اجراي آن بر عهده مجلس شوراي 
اسلامي بود؛ بر اين اساس معاونت قوانين قوه مقننه نيز اقداماتي را انجام 
داد و در ادامه شوراي نگهبان نيز در راستاي تنقيح قوانين مشخص شده 
موارد را بررسي، سپس اشكالات را مطرح كرد كه خوشبختانه همه آنها 
برطرف شود. كدخدايي افزود: بنابراين كار بايد از سوي مجلس شوراي 
اسلامي با هماهنگي قواي ديگر از طريق پيشنهاد اصلاحي انجام دهد 
كه اگر اين امر محقق شود، شوراي نگهبان نيز سريع تر نظراتش را اعلام 
مي كند. براي مثال در دوره گذشته معاونت قوانين مجلس مواردي را 
اصلاح و برخي قوانين را نس��خ كرد؛ البته ايراداتي وجود داشت كه با 
همكاري قوه مقننه برطرف ش��د. وي با اش��اره به اينكه تنقيح قوانين 
يكي از الزامات قانونگذاري كشور اس��ت، تصريح كرد: 13 هزار عنوان 
قانون مش��كلاتي را براي اجراي امور ايجاد و ابهاماتي را رقم مي زند از 
اين رو طبيعتاً تنقيح قوانين يكي از الزامات قانوني به شمار مي رود و در 
اين راستا رهبر انقلاب نيز به اين امر توجه داشته اند. سخنگوي شوراي 
نگهبان ادامه داد: بايد يادآور شد عدم مغايرت با موازين شرع و قانون 
اساسي دو مؤلفه مهمي هستند كه شوراي نگهبان در تنقيح قوانين به 

آنها توجه مي كند. 

آيت الله كعبي مطرح كرد
آموزش اغتشاشگران عراق 

در اردوگاه هاي امريكا و سعودي
بر اساس خبرهايي كه از قبل مي رسيد، اغتشاش گران عراقي در 
اردوگاه هاي امريكا و سعودي آموزش هاي ويژه اي ديده بودند و حتي 
برخي افسران سرويس هاي جاسوسي در عراق مستقر شده بودند. 
آيت الله عباس كعبي، عضو هيئت رئيس��ه مجلس خبرگان رهبري در 
گفت وگو با فارس با اشاره به حوادث چند روز اخير عراق گفت: دشمنان 
ملتّ عراق و ايران و پشت پرده اتاق مكر و فريب، يعني انگليس خبيث 
و امريكا و سعودي ها بيش از يك سال اس��ت كه طراحي مي كنند كه 
در قالب اغتشاش��ات و فتنه، به بهانه وجود مشكلات اقتصادي و فساد 
در ادارات دولتي و كمبود خدمات، س��لاح مقاومت در عراق را به سود 
امريكا و آل سعود دگرگون كنند. حتي با خوش خيالي هم يك دولت 
جعلي براي خودشان اعلام كرده اند. وي ادامه داد: بر اساس خبرهايي 
كه از خيلي وقت پيش مي رس��يد، در اردوگاه ها آموزش هاي ويژه اي 
به اغتش��اش گران داده ش��ده بود و حتي برخي افسران سرويس هاي 
انگليسي، امريكايي و سعودي براي سازماندهي و شبكه سازي در عراق 
مستقر شده بودند. كعبي با ابراز اميدواري نسبت به اينكه دولت عراق و 
مقاومت اين كشور، پشت پرده اغتشاشات را افشا كرده و اسناد را ارائه 
بدهد، گفت: اغتش��اش گران به دنبال اين نبودند كه مش��كلات مردم 
عراق از لحاظ اقتصادي حل شود بلكه اين مشكلات، بهانه اي براي فتنه 
قرار گرفت. وي افزود: البته آن دسته از مردمي كه به خاطر مشكلات 
و ضعف دولت به خيابان آمده بودند متوجه عناصر نفوذي و شبكه هاي 
سازمان يافته براي انحراف مطالبات مردمي شده اند و صفوف خود را از 
اغتشاش گران جدا كردند و دولت هم به تدريج كنترل خود بر ناآرامي ها 
را به دست آورده اس��ت. نماينده خوزستان در مجلس خبرگان، ريشه 
فتنه عراق را كانون هاي سازمان دهي و شبكه سازي هاي سرويس هاي 
انگليس، آل سعود و امريكايي ها دانست و گفت: هسته هاي خفته بعثي  
هم در اين عرصه وارد ش��دند و به فضاهاي ضد وح��دت و يأس آلود و 

تحريك مردم دامن زدند. 
كعبي ادام��ه داد: يكي از برنامه هاي دش��من اين اس��ت ك��ه اربعين 
شكوهمند حسيني را تحت الشعاع قرار دهند، مخصوصاً  كه كانون هاي 
آشوب و فتنه در مناطق شيعي ش��كل گرفته است. البته مقاومت، در 
عراق ريشه دوانده و عمق رابطه معنوي و فرهنگي دو ملّت ايران و عراق 
بر پايه عشق اباعبدالله الحسين عليه السلام با اين حركت هاي فتنه انگيز 

از بين نمي رود. 

رئيس كميسيون امنيت ملي مجلس: 
اروپا اهل فريب و استاندارد دوگانه است

در موض�وع برج�ام نه عق�ل، نه ش�رع و ن�ه منطق و ع�رف بين 
المل�ل اي�ن را تأيي�د نمي كن�د ك�ه م�ا در برج�ام پيش ق�راول 
باش�يم و تنه�ا جمه�وري اس�لامي هزين�ه برج�ام را بپ�ردازد. 
مجتبي ذوالنوري، رئيس كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت با اشاره به 
موضوع كاهش سطح تعهدات برجامي، گفت: اين حرف كه كاهش سطح 
تعهدات ايران در توافق هسته ای، يعني خروج از برجام، احمقانه ترين 
حرف است، به دليل اينكه ما به تعهدات عمل كرديم و الان آن را كاهش 
داده ايم و اين به معناي خروج از برجام نيست. وي افزود: اروپايي ها اگر 
ادعا دارند كاهش سطح تعهدات ايران به معني خروج از برجام است، 
توضيح دهند كه چطور با اجرا نكردن تعهدات از س��وي آنها، خروج از 

برجام اتفاق نمي افتد.
نماينده مردم قم در مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه اروپايی ها 
دچار تناقض و پارادوكس هستند، تأكيد كرد: برخلاف حرف هاي وزارت 
خارجه ما ك��ه مي گويد، اروپا اراده دارد، ولي عاج��ز از اجراي تعهدات 
است، بنده مي گويم كه اروپا اصلًا اراده اي ندارد. اروپا اهل تزوير و دروغ 

است، اهل استاندارد دوگانه و اهل فريب است. 
ذوالنوري با بيان اينكه اگر اروپا بخواهد برجام را اجرا كند مانعي سر راه 
آن نيست، تأكيد كرد: موضوع اين است كه اروپا اگر بخواهد به تعهدات 
برجامي عمل كند براي��ش هزينه دارد؛ مگر براي م��ا اجراي تعهدات 
برجامي هزينه ندارد؟! اروپا برجامي را مي خواهد كه هيچ هزينه اي ندهد 
و همه هزينه ها بر دوش جمهوري اسلامي بيفتد. وي با تأكيد براينكه 
ما هيچ وقت به دنيا زور نگفتيم و اروپايي ها دارند فريبكاري مي كنند، 
ادامه داد: نه عقل، نه شرع و نه منطق، هيچ كدام اين را تأييد نمي كند 
كه ما در برجام پيش قراول باشيم، همچنين عرف بين الملل، اشتراكات 
و حفظ منافع تأييد نمي كند كه تنها جمهوري اسلامي هزينه برجام را 
بپردازد، چرا ما بايد به قراردادي پايبند باشيم كه طرف مقابل به هيچ 

كدام از تعهدات پايبند نيست؟
رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينكه در موضوع برجام منتظر اروپايي ها نمي مانيم، تصريح كرد: 
همگام با طرف مقابل حركت خواهيم كرد و چنانچه اروپايي ها از برجام 
خارج شوند ما نيز خارج مي شويم؛ وظيفه ما اين است كه طبق منافع 

كشور حركت كنيم و گام چهارم را به زودي برمي داريم. 
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      خبر

دش�منان انق�لاب اس�لامي مي خواهن�د الگوه�اي م�ا حذف 
ش�ود و نيز تلاش مي كنند كه برخ�ي عبرت ه�ا از حافظه ملت 
پاك ش�ود تا بتوانند تجربه هاي تل�خ را مج�دداً تحميل كنند. 
دكتر س��عيد جليلي، عضو ش��وراي راهبردي سياست خارجي طي 
سخناني در نشست بصيرتي ناظران شوراي نگهبان در خوزستان گفت: 
مهم است بدانيم چه الگويي را دنبال مي كنيم و از چه عبرت هايي درس 
بگيريم؛ به همين خاطر دشمنان انقلاب اسلامي مي خواهند الگوهاي 
ما حذف شود و نيز تلاش مي كنند كه برخي عبرت ها از حافظه ملت 

پاك شود تا بتوانند تجربه هاي تلخ را مجدداً تحميل كنند. 
وي با اشاره به دشمني امريكا در حق ملت ايران خاطرنشان كرد: بعضي 
اوقات عبرت هايي رخ مي دهد كه نبايد آنها را فراموش كرد. زماني اين 
تحليل مطرح شد كه اگر ما در نوع مناسبات با برخي قدرت ها تجديد 
نظر كنيم، خيلي از مسائل حل خواهد شد. نتيجه اين تجربه چه بود؟ 
بر اين مبنا توافقي انجام ش��د كه ايران به اعت��راف طرف مقابل همه 
تعهداتش را انجام داد اما همان اوبامايي كه اين توافق را انجام داد، پس 
از برجام قانون آيس��ا را كه تحريم هاي ايران بود، براي 10 سال ديگر 

تمديد كرد. قانون ويزا را نيز خود او بعد از برجام امضا كرد. قانون كاتسا 
كه تحريم ها را تجميع و توس��عه می داد، پس از برجام در سنا از 100 
نماينده، 98 نفر به آن رأي مثبت دادند. وي افزود: برجام عبرتي سخت 

بود اما درسي شد كه نبايد به امريكا و اروپا اعتماد كرد. 
نماينده رهبرانقلاب در شورای عالی امنيت ملي با اشاره به ادامه روند 
دش��مني غرب با ايران تصريح كرد: از روزي كه امريكا از برجام خارج 
شد، اروپايي ها تا همين امروز حاضر نشده اند اين رفتار را محكوم بكنند. 
حاضر نشده اند بگويند كه اين رفتار نقض برجام است. بلكه مي گويند 
ايران بايد به انجام تعهدات خود ادامه بدهد. سه كشور اروپايي حالا يك 
گام جلوتر آمده اند. در نيويورك بيانيه می دهند و مي گويند ايران بايد 
درباره توان موشكي و منطقه اي و هسته اي گفت وگو براي توافق جديد 
را بپذيرد.  جليلي اظهار داشت: اين رفتار بايد براي مردم تبيين بشود اما 
شما برخي القائات را ببينيد. طرف مقابل به رغم همه اين بدعهدي ها 
طلبكار مي شود كه چرا نبايد دوباره گفت وگو براي توافق جديد بشود، 
بعد عده اي دلخوش هنوز مي گويند چرا برخي دلواپس هستند. اگر 
وظيفه داريم الگوهايي را به جامع��ه معرفي كنيم. در كنار آن وظيفه 

داريم عبرت هايي را متذكر همديگر بشويم. 
عضو تشخيص مصلحت نظام با انتقاد از زياده خواهي سه كشور اروپايي، 
گفت: برجام يك عبرت بزرگ بود. دوباره چه چيزي بايد تكرار بشود؟ 
توافقي نوشته شد. آنها آنچه را كه بيشتر بود گرفتند، حداقل هم ندادند. 
حالا باز دوباره تعهدات بيش��تري مي خواهند؟ بر چه مبنايي و با چه 
تضميني؟ همان هيچ. وي اضافه كرد: اينكه مقام معظم رهبري بيان 
مي فرمايند كه برجام خسارت محض بود، بر چه مبنايي بيان مي شود؟ 
چه وقت يك توافق خسارت محض مي شود؟ وقتي كه شما به تعهدات 

خود عمل كنيد و او عمل نكند. اين مطالب بايد دقيق فهميده شود. 
جليلي در ادامه خاطرنشان كرد: ما در كنار آن عبرت ها الگوي مقاومت 
داريم. اين الگو را داريم كه چگونه مي شود مقاومت و پيشرفت كرد. اين 
الگو را داريم كه همان كسي كه سيم خاردار را تحريم مي كرد، امروز 
عاجزانه دنبال گفت وگو درباره برد موشك هاي بالستيك شما است. اين 
الگوها در كنار آن عبرت ها اميدآفرين است. او مي فهمد كه اگر الگوي 
مقاومت و دفاع مقدس در اقتصاد هم تكرار بش��ود، آنگاه همين ملت 

تحريم هاي او را هم نقش بر آب خواهد كرد. 

عضو شوراي راهبردي سياست خارجي: 

دشمن زیاده خواهی می کند، دلخوش ها می گویند چرا عده ای دلواپس  هستند


